
تعطیلی ۵۰ واحد خرده فروشی سنتی به ازای هر فروشگاه بزرگ؛

 اثر »فروشگاه های زنجیره ای« 
بر سوپرمارکت ها

یک پژوهشــگر با اســتناد بــه مطالعات انجام 
شــده اعتقــاد دارد: بــا تاســیس هر فروشــگاه 
زنجیــره ای تــا شــعاع پنــج کیلومتــری فعالیت 
اصنــاف خــرد تحــت تاثیــر قــرار می گیــرد و بــا 
کســادی مواجــه می شــود و مطابــق آمارهــای 
زنجیــره ای  فروشــگاه  هــر  تاســیس  تجربــی، 
واحــد   ۵۰ « تعطیلــی  باعــث  نــد  می توا

خرده فروشی سنتی« شود.
حــال حاضــر  در  حــدادی   هــادی  گفتــه  بــه 
زنجیــره ای ســهمی حــدود ۱۵  فروشــگاه های 
درصد از بازار خرده فروشی کشور را در دست 

دارنــد و ســهم بــازار فروش اینترنتــی و آنلاین 
خرده فروشی نیز حدود چهار تا پنج درصد از 
کل بازار خرده فروشی  تخمین زده می شود که 

البته سالانه رشدی بالایی را تجربه می کند.
او افزود: سهم زنجیره خرده فروشی مدرن در 
کشورهای تازه توسعه یافته و نیمه توسعه یافته 
حدود ۵۴ درصد و در کشورهای توسعه یافته 
۸۲ درصــد اســت؛ بنابرایــن فاصلــه ایــران بــا 
دیگــر کشــورهای جهــان در این زمینه بســیار 
زیاد اســت و فضای زیادی وجود دارد که این 

بخش گسترش یابد.

رویکردهای مبارزه با فساد در ایران مبهم است

 تجارت الکترونیک، 
 ابزار مناسبی 

برای مبارزه با فساد است؟
ضریب نفوذ اینترنت در ایران به عنوان شــانزدهمین 
کشــور از نظر تعداد کاربر اینترنت تا ســال ۲۰۱9، ۸۱ 
درصد بوده است. در آسیا این رقم به ۵۵ درصد و در 
خاورمیانــه و جهــان بــه ترتیــب بــه 67 و ۵7 درصد می 
رســد. آمارهــا نشــان مــی دهد مبلغ اســمی معاملات 
تجارت الکترونیکی در ســال 97 نســبت به ســال 96، 
3۰.۵۵ درصد رشد کرده است و از ۱۵9.۴ هزار میلیارد 
تومــان بــه ۲۰۸.۱ هــزار میلیارد تومان رســیده اســت. 
تعداد واحدهای کسب وکار الکترونیکی در سال 97، 
نســبت به ســال 96، ۴۴ درصد رشــد کرده اســت و از 
تعداد 3۴.۱۵3 واحد به ۴9.۱37 واحد رسیده است. 
این درحالی است که تعداد این واحدها در سال ۸9، 
تنها ۴ واحد بوده است. در سال 97 هم چنین، تعداد 
تراکنش های تجارت الکترونیکی در کشور بیش از یک 
میلیــارد و ۱۱3 هــزار تراکنش بوده اســت. آمار رســمی 
از وضعیــت تجــارت الکترونیــک در ایران در یک ســال 
اخیر منتشر نشده است اما می توان گفت با توجه به 
همه گیری کرونا، خانه نشــینی مردم و تمایل بیشــتر 
به خرید اینترنتی، ارزش معاملات و تعداد کاربران در 

تجارت الکترونیک بیشتر شده است.
الکترونیــک،  تجــارت  توجــه  قابــل  رشــد  بــه  باتوجــه 
پژوهشــگران این بخش از اقتصاد را از منظر ظرفیت 
های کاهش فساد اقتصادی بررسی کرده اند. بعضی 
از محققــان بــاور دارنــد تجارت الکترونیــک با توجه به 
ارتقای شفافیت اطلاعاتی به کاهش فساد اقتصادی 
کمک می کند. تحقق شــفافیت اطلاعاتی در ســطوح 
افشــای  و  انتشــار  از مســیر  اقتصــادی و اجتماعــی، 
اطلاعات و با دسترسی عمومی به اطلاعات صحیح  و 
کاهش رانت ممکن است. هر استراتژی برای مبارزه با 
فساد تنها زمانی ممکن است که شفافیت اطلاعاتی 
را بــالا ببــرد. با توســعه تجــارت الکترونیــک در جهان، 
فعالیــت هــای اقتصــادی بــا ابزارهای اطلاعاتــی انجام 
می شود و تصمیم ها و اقدامات غیرشفاف به تدریج 
کنار گذاشته می شوند. الکترونیکی شدن فرایندها و 
کاهش کاغذبازی های متداول، امکان رصد و نظارت 
را بیشتر می کند. هم چنین شفافیت اطلاعاتی امکان 
سواســتفاده افرادی که منافع شــخصی شان با منافع 

عموم یا دیگران در تضاد است را، از بین می برد.
پژوهشگران در گفت وگو با ۲۱ نخبه در کشور ارتباط 
میان تجارت الکترونیک، شفافیت اطلاعاتی و کاهش 
فســاد اقتصادی با به کار گیری رویکردهای ترکیبی را 
بررســی کردند. یافته های آنان گویای ابهام در مســیر 
مبارزه با فساد با وجود ظرفیت های بزرگ در تجارت 
الکترونیــک اســت. بــا این حال، از نظر پژوهشــگران، 
ابهام رویکردهای اتخاذی برابر فساد اقتصادی در ایران 

از اثربخشی اقدامات کاسته است.

 پیشنهاد هفته
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اســتاندار کرمــان گفــت: امســال ۱۳۱ درصــد در 

اعتبارات عمرانی رشد داشتیم و این اعتبارات از 

یکهزار و ۵۳۰ به بیش از سه هزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان رشد یافته است
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مدیرکل بنیاد مســکن انقاب اســامی اســتان 

کرمــان گفــت:در هشــت ســال گذشــته موفــق 

بــه ســاخت و واگذاری ۳۱هزار واحد مســکونی 

روستایی در نقاط غیربرخوردار استان شده ایم

  15
میلیارد تومان    

فرماندار قلعه گنج از خسارت ۱۵ میلیارد تومانی 

حریق به نخیات این شهرستان خبر داد و گفت: 

متاسفانه بیش از ۱۵ هکتار از نخیات که معادل 

۱۵۰۰ درخت مثمر است طعمه حریق شدند
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روســتایی  تعــاون  مدیــر  میرســاردو  فاطمــه 

جنوب کرمان از پرداخت ۴۷ درصد مطالبات 

ایــن  جنوبــی  شهرســتان  هفــت  پیــازکاران 

استان خبر داد
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ســطح زیرکشــت های کم آب و اقتصادی در اســتان 

کرمــان تــا ســال ۹۲قریــب به ســه هــزار و ۶۰۰ هکتار 

بوده که این سطح با افزایش ۳۴۰درصدی به قریب 

۱۶هزار هکتار رسییده است

اقتصاد کرمان به روایت اعداد

کافه کتاب

بازآفرینی بازار
تاریخ طبیعی بازارها

نویسنده
جان مک میان

مترجم
جــواد اقــدس طینــت/ زهــرا کریمی/ ســاعده 

عزیزی ثالث
»بازار خوب« تنها راه رسیدن به ثروت است 
و »بازار بد« راه فقر و نگون بختی است. باید 
به بحث بر سر خوب یا بد بودن اقتصاد بازار 
پایــان داد و آن را بــه اصــلاح بازارها معطوف 
کــرد. مســئله خوب یا بد بــودن اقتصاد بازار 
نیســت. اقتصــاد بــازار می توانــد خیر یا شــر 
باشــد؛ مســئله ی اصلی تبدیل اقتصاد بازار 
بد به اقتصاد بازار خوب اســت. مک میلان، 
نویسنده ی کتاب، آن جا که به توصیف بازار 
خوب می پردازد، بازارگرایی دوآتشــه است و 
آن جا که پیامدهای فاجعه بار بازار بد را نشان 
می دهــد، از دشــمنان اقتصــاد بازار ســبقت 
می گیرد. نکته ی بدیع این کتاب مدح یا ذم 
بازار نیست بلکه شواهد متعددی است که 
بــه کمــک آن هــا چگونگی گذر از بــازار بد به 

بازار خوب را ترسیم می کند.
پس از مطالعه ی این کتاب، مناقشه بر سر 

اقتصــاد بــازار یا اقتصاد دولتی پایان می یابد و 
جای خود را به این مسئله می دهد که چگونه 
بازارهــای بی شــماری را کــه رفــاه مــردم بــه آن 

بستگی دارد اصلاح کنیم.

سایه روشن

 خبرآخر 

ارزآورترین محصول صادراتی ایران؛

 سبقت »هندوانه« 
از پسته

آمــار گمــرک ایــران از صــادرات ۲ ماهــه محصــولات 
کشاورزی در سال ۱۴۰۰ نشان می دهد که »هندوانه« 
در جایگاه نخســت صادرات این بخش قرار دارد و از 

صادرات پسته نیز سبقت گرفته است.
داده هــای چنــد ســال گذشــته وزارت جهاد کشــاورزی 
نشان می داد که برای تولید یک کیلوگرم هندوانه در 

ایران، ۲۸6 لیتر آب مصرف می شود.
آمار گمرک ایران از صادرات ۲ ماهه امسال در بخش 
کشــاورزی نشــان می دهد که هندوانه با ۱۲6 میلیون 
دلار، ارزآورترین فرآورده کشاورزی طی این مدت بوده  
و ایــن محصــول بشــدت آب بــر، در صادرات از پســته 

پیشی گرفته است.
اتاق بازارگانی تهران در گزارشی به نقل از رضا نورانی 
رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی ایران آورده، 
عمــده محصــول هندوانه از ایران به کشــورهای حوزه 

خلیج فارس صادرات می شود.
 رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی ایران، یادآور 
شــد که این محصول در روســیه، ترکیه و مقدار کمی 

نیز در بازار کشورهای CIS خریدار دارد.
به گفته نورانی، هر من )معادل ۴ کیلوگرم( هندوانه 
صادراتی ایران در بازار کشورهای جنوب خلیج فارس از 

3 درهم شروع و تا 7 درهم قیمت می خورد.
 نورانی همچنین استان های جنوبی ایران را مبدا اصلی 
صادرات هندوانه عنوان کرد و این در حالی است که 
به گفته وی، این محصول جزو کالاهای صادراتی آب بر 
کشــور اســت حال آنکه ایران با معضل بزرگ کمبود 

آب مواجه است.
وی بــا انتقــاد از سیاســت فعلــی صــادرات و واردات 
محصولات کشــاورزی کشــور، گفت: اینکه مهم ترین 
واردات کشــاورزی ایران، محصولی مانند گندم است 
کــه در تولیــد آن آب کمتــری مصــرف می شــود و در 
مقابــل، صــادرات عمده کشــاورزی ایــران را محصولی 
مانند هندوانه اســت که در تولید هر کیلوگرم از آن، 
آب فراوانــی مصــرف می شــود، یــک واقعیت را نشــان 
می دهد که در ایران اســتراتژی مناســبی برای تولید و 

صادرات محصولات کشاورزی وجود ندارد.
رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی ایران با تاکید 
بر اینکه، طی سال های اخیر نسبت به روال صادرات 
و واردات محصــولات کشــاورزی کشــور، بــه مقامــات 
مسول به ویژه وزارت جهاد کشاورزی هشدار داده شد 
اما گوش شــنوایی نیســت، افزود: کشاورزی ایران، از 
نبود الگوی کشت منظم در رنج است و در حالی که 
استان های کشور هر یک دارای ظرفیت کشت و تولید 
محصــولات مختلــف اســت، از ایــن فرصت اســتفاده 
نشده و با تدبیری که از سوی دولت هیچ گاه پیگیری 
نشد نتوانستیم محصولاتی با ارزش افزوده بالا تولید 

و به صادرات کشاورزی معنی و رونق دهیم.
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مدیرکل گمرکات استان کرمان گفت: صادرات 

استان کرمان در خرداد ماه امسال نسبت به 

مــدت مشــابه ســال قبــل ۹۲ درصــد افزایــش 

داشته است

تقسیم ۱۸۵ ریال سود در مجمع عمومی »جهان فولاد سیرجان«؛

افزایش تولید در »جهان فولاد« 
با وجود کرونا و تحریم

مجمــع عــادی عمومــی جهــان فولاد ســیرجان با 
حضور سهامداران این شرکت برگزار شد.مهندس 
علــی عباســلو مدیرعامــل مجتمــع جهــان فــولاد 
ســیرجان در ایــن مجمــع بیــان کــرد: ۵۱ درصــد 
ســهام شــرکت »جهــان فولاد« بــه مجموعه گل 
گهــر و ۴9 درصــد به مجموعه شــرکت ملی مس 
ایران ، صندوق بازنشستگی و شرکت های وابسته 
اختصــاص دارد و بــا افزایــش ســرمایه صــورت 
گرفته،ســرمایه ایــن شــرکت بــه ۴ هــزار میلیــارد 

تومان رسیده است.
وی با اشاره به دستاورد های سال 99، بیان کرد: 
افزایــش ســود ســالانه 7۰ درصدی بــه دلیل قرار 
گرفتــن کارخانــه فــولاد در چرخــه تولیــد بــه ثبت 
رســید. افزایــش در دارایی هــای ثابــت و ســرمایه 
گذاری ها نیز در عملکرد ســال گذشــته مشــهود 
است. افزایش 37۰ درصدی در سرمایه شرکت 
و موفقیت در راه اندازی کارخانه اکسیژن از دیگر 
اتفاقات مثبت سال گذشته است. درواقع علاوه 
بــر کاهــش هزینه هــای تولیــد در اوج کرونــا، این 

کارخانه راه اندازی شد.
مدیرعامل شرکت جهان فولاد سیرجان بیان کرد: 
تولید آهن اسفنجی شماره ۲ شروع و تا به امروز 
پیش رفت 3۵ درصدی داشــته اســت. در پروژه 
کلاف نیز با خارجی ها قرار منعقد شده و طراحی 
و انتخــاب پیمانــکار داخلــی انجام و با پیشــرفت 
3۰ درصــدی همــراه اســت. پــروژه کلاف تکمیــل 
محصولات نورد بردسیر است تا در بخش فروش 

قدرت بیشتری داشته باشیم.
به گفته مهندس عباسلو، عملیات اجرایی فولاد 
آلیاژی نیز آغاز شــده و مســائل مربوط به تملک 

زمیــن در حــال انجام اســت و با اســپانیا قرار داد 
بســته ایــم. در پــروزه ذوب ریخته گری شــماره ۲ 

پیشرفتی ۱۰ درصدی داشته ایم.
وی همچنین بیان کرد: در پروژه آهن اسفنجی که 
عملیات اجرایی و طراحی فلش انجام شــده و با 
پیشرفت ۲۵ درصدی همراه هستیم. خوشبختانه 
در سال گذشته با وجود آنکه مستقیم در تحریم 
قرار داشتیم و با وجود کرونا که مشکلات زیادی را 
در حضور نیروی انسانی ایجاد می کرد، اما رکورد 
تولید با 9۸۰ هزار تن به ثبت رسید که ۸۵ هزار 
تن بیش از ظرفیت اسمی بود. در کارخانه شمش 
نیز حدود ۵۰ هزار تن بیش از پیش بین بودجه 

تولید انجام گرفت.
عباســلو در ادامــه با اشــاره به دیگــر اتفاقات رخ 
داده در سال گذشته بیان کرد: خوشبختانه موفق 
بــه دریافــت پذیــرش در بورس شــدیم تــا عرضه 
ســهام را داشــته باشیم و انشــاالله ظرف مدت ۱ 
الی ۲ هفته دیگر عرضه سهام را خواهیم داشت. 
این موضوع یکی از اهداف اجرایی کشور است.

مدیرعامــل جهــان فــولاد ســیرجان تصریــح کرد: 
به طور کلی به دنبال افزایش فروش و صادرات 
هستیم و بدنبال ایجاد اشتغال بیشتر در منطقه 

را در دستور کار داریم.
وی ادامــه داد: پروژه هــای ذوب ظــرف مــدت 3 
ســال به ظرفیت تولید می رســند، تلاش ما برای 
ســال جاری دســتیابی به ظرفیت اسمی است تا 
از این طریق سودآوری شرکت را افزایش دهیم. 
در بخش کارخانه ســیم بکســل نیز با ۲۵ درصد 

سهام بدنبال نصب تجهیزات هستیم.
به گفته مهندس عباســلو، خوشــبختانه نســبت 

بــه ســال 9۸، 97 و 96 شــاهد افزایــش در آهــن 
اســفنجی و میلگــرد بــوده ایــم بــه طــوری کــه در 
حوزه میلگرد ۱۱۲ درصد افزایش نسبت به مدت 
مشــابه ســال گذشــته به ثبت رســیده است. در 
حوزه شمش نیز ۱۴۲ درصد و در آهن اسفنجی 

نیز افزایش ۱۵ درصدی به ثبت رسیده است.
وی اضافــه کــرد: در حــوزه میلگــرد ضایعــات مــا 
بیشــتر از 3 درصــد نبــوده اســت و ایــن نشــان از 
شــاخص عملکــرد خــوب کارخانــه نــورد اســت. 
احــداث اکســیژن شــماره ۲ نیــز جــزو طرح هــای 
اولویــت دار اســت تــا نیــاز کارخانــه ذوب ۲ نیــز 

تامین شود.
آهــن  تولیــد  میــزان  افــزود:  عباســلو  مهنــدس 
اسفنجی در ماه 93 هزار تن است که رکورد بسیار 
خوبی است و در شمش سال گذشته شاهد 77 
هزار و ۸۰۰ تن بود که امسال به 93 هزار تن در 
ماه هم رســیده اســت. در میلگرد نیز رکورد 39 
هزار تن در ماه را داشته ایم. در این حوزه تولید 

بر اساس بازار انجام می شود.
جهان فولاد ســیرجان در ســال گذشــته حدود 6 
هزار و 7۴۰ میلیارد تومان فروش داشت و حدود 
۱۲۰ هــزار تــن محصــول پایــان دوره کــه باقیمــت 
اســفند مــاه حــدود ۵۰۰ میلیــون تومان به ســود 

شرکت اضافه می شود.
عباسلو در ادامه این مجمع بیان کرد: مصرف آب 
کارخانه ذوب از واحد احیا کمتر اســت و نشــان 
دهنــده تکنولوژی جدیدی اســت کــه در کارخانه 

ذوب و ریخته گری استفاده کرده ایم.
در پایــان ایــن مجمــع ۱۸۵ ریال ســود به ازای هر 

سهم تقسیم و به تصویب رسید.

در گفت و گو با مهندس حمیدرضا سعیدی تشریح شد

دستاوردهای راه اندازی »فلوتاسیون 
سرباره مس سرچشمه و خاتون آباد«

در فرآیند تولید مس، بعد از مرحله ذوب، سرباره 
آن حــاوی مقــداری مس می باشــد که در ســالهای 
گذشته به دلیل فقدان تکنولوژی مربوطه، امکان 
جداســازی مــس محتــوای ســرباره وجود نداشــت. 
اکنــون چنــد ســالی کــه بــا ایجــاد کارخانــه هــای 
فلوتاســیون ســرباره، جداســازی و پرعیــار ســازی 
کنســانتره مــس موجــود در ســرباره امــکان پذیــر 

شده است.
بــا توجــه به تجربه موفق ســالیان گذشــته شــرکت 
سرمایه گذاری مس سرچشمه، در طراحی و ساخت 
کارخانه تغلیظ ســرباره کنورتور، پروژه فلوتاســیون 
ســرباره مجتمــع مــس سرچشــمه در حــال حاضــر 
توسط این هلدینگ، آخرین مراحل آماده سازی به 
منظور تامین و نصب تجهیزات را سپری می کند. 
همچنین شــرکت ســرمایه گذاری مس سرچشــمه 
عملیــات اجرایــی پــروژه فلوتاســیون مجتمــع مس 
شهربابک در ذوب خاتون آباد را نیز به زودی آغاز 

خواهد نمود.
مهندس حمیدرضا سعیدی عزیزکندی، عضو هیئت 
مدیــره هلدینگ ســرمایه گذاری مس سرچشــمه، 
و معــاون برنامــه ریــزی و توســعه در این باره گفت 
: » تــا کنــون ســرباره مس بــه عنوان یک محصول 
جانبی محسوب می شد اما با هوشمندی شرکت 
ملــی صنایــع مس ایران، تصمیم گرفته شــد مس 

محتوای این محصول استخراج شود.«
مهندس سعیدی در خصوص تاریخ شروع، اتمام 
و ظرفیــت تولیــد پــروژه فلوتاســیون ســرباره مــس 
گفت : » این پروژه از سال ۱397 آغاز شده، محل 
اجرای آن مجتمع مس سرچشمه است و ظرفیت 
ورودی آن ۴۰۰۰ تن سرباره در روز می باشد که در 

فرآینــد فلوتاســیون بــه محصول نیمــه نهایی مس 
) کنســانتره( تبدیــل مــی شــود. پــروژه فلوتاســیون 
سرباره به صورت EPC در پیمان هلدینگ سرمایه 
گذاری مس سرچشــمه اســت و بر اســاس برنامه 
های زمانبندی تا پایان سال ۱۴۰۰ به اتمام خواهد 
رســید.« هلدینگ سرمایه گذاری مس سرچشمه 
تجربــه موفقــی در طراحــی و ســاخت واحــد تغلیظ 
ســرباره کنورتور در ســالهای گذشــته داشته است 
و بــا توجــه بــه توانمنــدی ایــن هلدینــگ در اجــرای 
چنین پروژه هایی به صورت پیمان طرح و ساخت 
و نصب و اجرا همچنین پیشبرد پروژه فلوتاسیون 
عملیــات  مــس سرچشــمه،  مجتمــع  در  ســرباره 
ســاخت کارخانه فلوتاســیون سرباره مجتمع مس 
شهربابک به زودی با انجام مقدمات قرارداد و بحث 
های مربوط به تکنولوژی، ســاختار و برنامه ریزی، 

عملیاتی خواهد شد.
مهنــدس ســعیدی در خصــوص پروژه فلوتاســیون 
ســرباره در ذوب مــس خاتــون آبــاد گفــت: » ایــن 
پــروژه بــرای ورودی ۲۰۰۰ تــن ســرباره در روز برنامه 
ریــزی شــده و بــا توجــه بــه گفتگوهــای مقدماتــی  
باکارفرما ) شرکت ملی صنایع مس ایران ( قرار بر 
این اســت که ظرف ۲۴ ماه از زمان آغاز پروژه، به 

بهره برداری برسد. «
معاون برنامه ریزی و توســعه و عضو هیئت مدیره 
مــس سرچشــمه، در  گــذاری  هلدینــگ ســرمایه 
خصــوص اســتفاده از تــوان شــرکت هــای تابعــه 
هلدینــگ در پــروژه های مربوطه اظهار داشــت: » 
سیاست کلی ما بر این است که از ظرفیت شرکت 
های تابعه با حفظ شــرایط رقابتی اســتفاده کنیم. 
شرکت های توانمندی در مجموعه سرمایه گذاری 

مــس سرچشــمه وجــود دارنــد کــه در بســیاری از 
پروژه های مختلف مجموعه مس، حضور داشته 
انــد و تجربیــات گرانبــاری را کســب کــرده انــد. در 
حال حاضر بخش E پروژه  فلوتاسیون سرباره در 
مجتمع مس سرچشمه، توسط شرکت قدرتمند 
نیپک انجام می شــود و ما از توان ســایر شــرکت 
هــای مجموعــه ســرمایه گــذاری مــس سرچشــمه 
نیز برخوردار هســتیم. در پروژه فلوتاســیون ذوب 
خاتون آباد، با توجه به اینکه در حال حاضر شرکت 
نیپک پروژه های متعددی را در دســت دارد، نظر 
کارفرمــا ایــن اســت که از ظرفیت هــای دیگری در 
بخش مهندسی استفاده کنیم، اما در حوزه های 
دیگر این پروژه، قطعا سایر شرکت های مجموعه 
ســرمایه گــذاری مس سرچشــمه حضــور خواهند 
داشت.« مهندس سعیدی همچنین عنوان کرد: » 
ما علاقه مند هستیم بهره برداری از این واحدهای 
صنعتــی هــم بــه شــرکت ســرمایه گــذاری مــس 
سرچشــمه واگذار شــود. یکی از اهداف عملیاتی 
هلدینگ این است که با ورود به بحث بهره برداری 
از مجموعه های جدیدی که به توسعه و تولید پایدار 
کمک می کنند، در این اقدام سازنده نیز نقش و 
سهمی داشته باشد.« مهندس حمید رضا سعیدی 
عزیزکندی، عضو هیئت مدیره و معاون برنامه ریزی 
و توسعه هلدینگ سرمایه گذاری مس سرچشمه، 
در خصوص عدم ثبات بازار ارز طی سالیان اخیر و 
ریســک بالای اجرای برخی از پروژه های صنعتی و 
معدنی و سیاست هلدینگ سرمایه گذاری جهت 
کنتــرل ایــن ریســک و جلوگیــری از زیانــده شــدن 
پــروژه هــا گفــت: » در دو الی ســه ســال گذشــته، 
الِمان های اقتصادی با سرعت خیلی زیادی تغییر 
کردنــد. بــه همین علت در عقد قــرارداد با کارفرما 
باید از پتانسیل های قانونی همانند تعدیل استفاده 
نمــود تــا از زیانده شــدن پــروژه ها جلوگیــری کرد. 
قطعــا بــرای شــرکت هایی کــه به صــورت پیمانکار 
طرح و ساخت وارد پروژه های مختلف می شوند، 
کار بسیار سخت می شود، اما در کشور نمی توان 
توســعه را رها کرد. توســعه با هدف ایجاد ظرفیت 
تولید پایدار و اشتغال زایی و ایجاد اشتغال پایدار، 
امر مهم و حیاتی است که به هیچ وجه نمی توان 
آن را نادیده گرفت. طبیعتا پیمانکار هم برای پایین 
آوردن ریسک، باید پروژه را طبق برنامه زمانبدی و با 
شرایط عملیاتی خودش پیش ببرد تا در نهایت هم 
برای پیمانکار، هم کارفرما و هم جامعه تاثیر مثبت 
داشــته باشــد. در هلدینــگ ســرمایه گــذاری مس 
سرچشــمه، بــه پشــتوانه دانش و تجربه ســالیان، 
هوشمندانه وارد پروژه های مختلف می شویم و از 
ظرفیت های قانونی برای پوشش ریسک پیمانکار 

استفاده می کنیم.«


